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B O D I M O  K R I T I Č N I ,  V E N D A R  O B J E K T I V N I
F. C.

K ritika jc  vsekakor urnostma in potrebna, toda, če k ak o stvar k r iti
ziramo, si jo  moramo ogledati z n jen e dobre in slabe strani, prim erjati 
njene prednosti in p om anjk ljivosti in ugotoviti, katere p revladujejo . Ce 
p rev lad u jejo  p ozitivn e lastnosti, j e  stvar še vedno dobra im n i povoda za 
kritiko, tem več so potrebne samo pobude za n jen o  izboljšanje. Pri tem  pre
sojanju  pa n e  sm em o b iti prežeti z egoizm om . Vsako stvar moramo prem o
l i t i  s čim širšega stališča in pri odločit vi za ali proti uporabljati enako  
m erilo.

Č ebelarji so dostikrat zelo pristranski. K olikokrat slišim o neupravičeno  
iti napačno kritiko o  strokovni vrednosti našega Iista in to od takšnih č e 
belarjev , ki ga najbrž niti ne preberejo. Če so se  o  njegovi vseb in i pohvalno  
iz jav ili čebelarji (tujih narodnosti, m.pir. politično mam nenaklonjen i Nem ci, 
potem denim o roko na srce .im priznajm o, da p lju jem o v lastno sk ledo in da 
ne znatno biti ob jektivn i. Jasno pa je , da je  maš list namenjeni čitn širšim  
čebelarskim  krogom  in da n e moremo pisati člankov posebej za začetnike  
im posebej za (naprednejše. S lovensk i čebelar je  vedno o b ja v lja l in še ob
ja v lja  č lan k e predvsem  dom ačih čeb elarjev , če so b ili seveda kaj vredni, 
upošteval pa je  tudi tu jo  čebelarsko literaturo in obveščal bralce o vsem, 
kar je  b ilo  novega v čebelarskem  svetu .

N ikakor ne m islim  s tem i vrsticam i vzeti v varstvo urednika zaradi n e 
rednega izhajanja našega strokovnega glasila , pač pa ob jek tivn o  prikazati
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zm oto vseli tistih , k i se n e  vein iz  kakšn ih  vzrokov tako radi sp otikajo  oib 
njegovo  vsebino.

N a zadnji p lenarni se ji, k i je  b ila  23. novem bra 1958, je  odbor zelo na 
široko razpravljal o Slovenskem  čebelarju . D otakn il se je  tudi vprašanja  
njegovih  na ročnikov in višine n jegove naročnine. Po dosedanjih  ugotovit
vah je  še vodno kakih 1000 naročnikov, k i so vse leto 1958 redno prejem ali 
list, niso pa do daines p lačali n iti d inarja  zanj. K ako naj potem  Zveza oprav
lja svoje poslanstvoi, če n ekateri č lan i na tako m alom aren način p ojm u jejo  
dolžnosti, kii j ih  im ajo do svoje  čeb elarsk e organizacije.

Ker so se stroški za naš list povečali in k er  Zveza za naprej n e računa  
več s tistim i 1000 naročniki, k i niso do danes poravnali naročnine, je  odbor 
na plenarni seji sk len il, zv išati naročnino za S lovenskega čeb elarja  na  
650 din. V tem znesku je  všteta tudi članarina, k i jo  m orajo čebelarska dru
štva odvajati Zvezi za posam ezne člane. Pri društvih bodo naročnino pob irale  
čebelarske družine, k i bodo s seznam om  naročnikov od vaja le  denar svojem u  
društvu ali neposredno Zvezi. N aročnino je  b ilo  treba zvišati zaradi tega, ker  
je  odbor hkrati sk len il, da bo odslej lis t  izhajal redno vsak m esec izm e
noma na 32 in 16 straneh. Tako se  bo naposled le  izpolnila  stara želja  
m nogih naših čeb elarjev  in upamo, da štev ilo  naročnikov zaradi tega  po
viška ne bo preveč padlo.

D elo  naše Zveze se je  do sedaj nanašalo v prvi vrsti na strokovno izo
brazbo njenega članstva. To svo jo  nalogo je  Zveza izvaja la  z živo in pisano  
besedo, delom a s predavanji delom a s članki v Slov. čebelarju . N adalje  
si Zveza prizadeva, da bi b ila  cena m edu prim erna in v pravilnem  razm erju  
z drugim i tržnim i cenam i. Prav tako skrbi, da bi b il novi čebelarsk i zakon  
čim  b oljši in du bi čim prej izšla naredba o d od eljevan ju  in izkoriščanju  
čeb eljih  pasišč. Posebno velik o  je  naša Zveza naredila za zatiranje čeb eljih  
kužnih bolezni, ki so se v zadnjih letih  v večjem  obsegu in na več krajih  
p oja v ile  v S loven iji. M nogo j e  doprinesla tudi k izpopolnitvi čebelarskega  
m uzeja v R adovljici, k i je .e d in i  v Jugoslaviji.

Zveza je  izdala lansko leto prvo in letos dirugo čebelarsko k n jigo . Prva  
k n jiga  ima 432, druga pa 678 strani. O be k n jig i sta vsebinsko na višku  
čebelarske >znanosti, k ar d ok azu jejo  pohvalna pisma, k i j ih  je  Zveza do 
sedaj p rejela  od raznih strokovnjakov iz zam ejstva in iz drugih naših re
publik. Č ebelar, k i mu je  k oličkaj do toga, da izpopolni svoje  strokovno  
znanje, gotovo ne bo ostal brez teh knjig .

C e vse to delo, k i sem  ga navedel, pregledam o in če  upoštevam o še 
nešteto drugih stvari, k i so plod požrtvovalnosti Zveze, pridem o do za
k lju čk a , da j e  opravila  velik o  delo, za katerega je  trošila svoja  lastna d e 
narna sredstva brez vsakršnih podpor a li su b ven cij. Vendar ta sredstvu  
kopnijo; vsako le to  jih  j e  m anj, dohodkov pa od nikoder.

Že večkrat je  b il govor na posam eznih sestankih  čebelarsk ih  društev in 
odiborovih sejah , kaj bo potem , k o  bodo Zvezina sredstvu, iz katerih  se  
sedaj vzdržuje, izčrpana? K je dob iti nove v ire dohodkov za njen  n adaljn ji 
obstoj? A li j e  Zveza kot vrhovni organ čebelarske organizucije sploh po
trebna? V debati so na vsa  taka vprašanja vedno s led ili pozitivn i odgovori. 
Zveza nam je  nu jn o potrebna, k a jti brez n je  b i ž iv ljen je  v čebelarsk ih  
društvih im družinah ohrom elo in zastalo. Tudi na občnih zborih Zveze so
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se delegati vedno zavzeli za (njen obstoj, toda n ik o li se ni nikdo dotaknil 
vprašanja, kako in od k od  naj dolbimo sredstva, k i so j i  za to potrebna. 
Mislim, da je  Zveza m arsikaj naredila  za razvoj čebelarstva in velik o  žrtvo- 
vaila v korist čebelarske skupnosti. Č ebelarji pa j i  za to niso prav nič h va
ležni in zahtevajo od n je  samo nove žrtve. N ajraje  b i v ideli, da bi strokovno  
g lasilo  prejem ali zastonj in da b i jim  Zveza še nek aj plačala, ker so njen i 
člani. C elo tista m alenkostna članarina, ki smo jo  določili bolj .iz form alnih  
kot pridobitnih ra/,losov, jim  je  odveč.

Precej čebelarsk ih  društev še ni poravnalo članarine za leto 1958, ne
katera pa so v zaostanku še celo za leto 1957. A li je  potem  kaj čudnega, če 
tudi pri čeb elarjih  ni večje  zavednosti. Če se  že odbori nekaterih  društev ne  
zavedajo svojih  dolžnosti, to lik o  m anj se  jih  bodo n jih ovi člani. Tako brez
brižnost j e  treba vsestransko obsojati 'in iz naše organizacije izkoreniniti.

Imamo pa seved a  čebelarska društva, k i svoje Obveznosti natančno iz
p o ln ju jejo . Takim  društvom  vsa čast in pohvala.

V eliko upanja je  vzb u ja l v nas širši čeb elarsk i odbor, k i je  b il letos  
izvoljen  v L jub ljan i pri PZZ. Im el pa je  do danes samo d ve se ji in n ič več. 
Tako vidim o, da se  moramo še naprej zanašati skoraj izk ljučno nase.

T ovariši čebelarji! Vsalk dan lahko berem o v časopisih, kaj vse smo po 
vojni naredili za d v ig  in d u str ije , km etijstva , prom eta itd. Tudi čebelarji 
ne smemo pri d v igan ju  našega ž iv ljen jsk eg a  standarda zaostajati; zato je  
treba strniti čebelarske vrste in dokazati, da hočem o tudi mi doprinesti svoj 
delež k socialističnem u napredku sv o je  dom ovine.

O P A Z O V A L N I  P A N J
I V A N  D O L I N A R

Za opazovalni panj imamo danes le  panj na tehtnici, s katerim  ugo
tavljam o donos medu, m edtem  ko je  pan j, ki ga imam jaz  v m islih , oprem 
ljen samo z enim  večjim  satom in šipam i na obeh straneh, da lahko opazu
jem o v njem  delo čebel, ne da b i nas pri opazovanju ovirale. Je to panj 
za zabavo in pouk m ladini. V tem panju lahko otrokom  praktično prikažem o  
vso organizacijo  v  čeb elji skupnosti. M atica v n jem  zalega vpričo opazo
valca, čeprav ga večkrat odpiram o, a čebele so krotke, ker so vajen e sta l
nega vznem irjanja. Res je , da j e  ta panj nekak »luksus« b rez m aterialne  
vrednosti. C esto ga  moramo krm iti, da se ž iv ljen je  v njem  norm alno raz
vija. N aselim o ga s kakšnim  prav m ajhnim  rojem  šele ju n ija , a li pa napra
vim o v n jem  roj z enim  satom . D odati p a  mu moramo om etene čebele vsaj  
še z enega sata, kor b i b il sicer preslab  in n e  bi m ogel greti zalege, ko bi 
čebele od lete le  nazaj v starca. Pri k rm ljenju  moram o b iti zelo previdni, 
da ne postane plen roparic. N ajvečk rat ga izropajo čebele iz tistega panja, 
iz katerega  ismo roj naredili.

Leta 1927 sem  im el od 28. VI. do 8. IX. v  takem  panju dve m atici. Č e
bele  so staro m atico preleg le, k e r  je  im ela desno sprednjo nogo tako po
habljeno, da je  dobesedno šepala in j i  je  na satu večkrat celo spodrsnilo. 
Toda, ko je  m lada m atica začela zalegati, starke čeb ele  niso odstranile.
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O sovražnosti med njim a ni b ilo  sledu. Pom nim  še, da sem mlado m atico i/. 
tega opazovalnega panja kasneje uporabil v nekem  p lem en jak u  in se je  
prav dobro obnesla.

Pa dobim letos v februarju  pism o: »Darko se že veseli na počitnice, ko 
1)0 im el svoj maj hen čebelnjak.« Ker radovednosti vnukov in vnukinj v č e 
b eln jaku  nisem m ogel zadostiti, sem  jim  prejšn je leto obljubil m ajhen  
čebelnjaik — opazovalni panj, čeprav tedaj nisem  rosno m islil, da bom -kdaj 
ob ljubo izpolnil. O bilica  lepili m atičn ikov iz dveh dobrih p lem enjakov  
pa me je  prisilila , da sem napravil nekaj prašilčkov in izpolnil pozabljeno  
obljubo. V zalezen sat Z nideršičeve m ere sem  vcepil «predaj ob robu 
dva m atičnika, tretjega  pa na lev i strani tik nad spodnjo letv ico  in ga dal 
s čebelam i vred v opazovalni panj 8. V il. pozno popoldne. M atičniki so bili 
/re li, saj sta se mi iz drugih d veh  iz v a lili v roki dve m atici, ki sem  ju  po
rabil drugod. Dine 11. V il. «e je  izva lila  dopoldne (okrog 10 ure) iz m atičnika  
št. 1 desno zgoraj m atica. Na praho je  m orala izleteti še isti dan, ker v na
slednjih  dneh nisem opazil, da bi zapustila  panj. Pač pa se ji je  začel zadek  
zjgodaj napihovati ter j e  19. V il. že začela zalegati.

Kar sem  potem  videl, m e je  naravnost osupnilo! Še isti dan, ko «e je  
matica polegla, sem jo  našel na m atičniku štev. 2. to je na levi strani sata. 
G rizla ga je  s tako vnem o, da so voščeni drobci kar neprestano padali na 
dno panja. V isoko na m atičniku, k jer  naj bi bil skrajn i konec zadka ne.iz- 
v aljen e m atice, je  polagom a napravila kak centim eter široko luknjico . In 
druga značilnost! M atica skozi lu k n jico  n eizva ljen e ni pičila! Prav na to 
.sein posebno pazil, ker naletim o v čebelarsk ih  knjigah večkrat na trd itev, 
da um ori mlada m atica sv o je  sestre v m atičnikih. Č ebele so b ile  pri tem 
popolnom a pasivne. T akoj, ko je  napravila m atica luknjico , je  m atičnik  
zapustila, prešla na desno stran sata ier se lo tila  m atičnika štev. 3. Tudi tega  
je  razgrizla in napravila vanj d ve luknjici. M atico v njem  ni poskušala  
um oriti, pač pa je  začela nekako iz objestnosti gristi m atičnik  prav na vrhu, 
kjer  je  b il ostanek m atičnega m lečka. Toda km alu se je  vsega naveličala  
in se  začela, ne da bi izvrtala lu k n jico  do k raja , sprehajati po satu. Ves 
čas opazovanja nisem  zaslišal m atice n,iti enkrat zapeti in tudi kvakanja  
nisem  slišal.

2e isti dan 11. VII. — so čebele na mat ičniku štev. 2 lu k n jico  razši
rile. Na m atičniku štev. 3 pa so  razširile samo zgornjo lu k n jico  in ne ob 
strani. 12. VII. so še le  razširile lu k n jico  ob strani, n iso  pa razširile luknjice  
zgoraj. 13. VII. je  b il m atičnik štev. 2 prazen, m edtem  ko je  b ilo  v m atičniku  
štev. 3 od strani razločno v ideli m rtvo matico.

A li sta um rli neizva ljen i m atici zaradi pika, od gladu ali zaradi ne
prim erne lege, bi b ilo  m ogoče iigotoviti le v laboratoriju.

Začudil sem se še, k o  sem  13. V il. našel m atičnik štev. 1, iz katerega se 
j e  izva lila  nova gospodarica panja, razgrizen v značilni ovaln i ob lik i, kakor  
so razgrizeni m atičniki z neizva ljen im i m aticam i. D a se je  iz kakega m atič
nika m atica pravilno polegla, spoznamo po lepo zaokroženi spodnji odprtini. 
Pri pregledovanju  čebelar po odprtih in razgrizenih m atičnikih  vedno lahko  
ugotovi, ali se je  v čeb elji družini izva lila  samo ena ali več matic. Na podlagi 
tega tudi laliko sk lepa, če mu ni morda kakšen  roj neopazno ušel. Večkrat 
se namreč zgodi, da odleti roj z nekaj tisoč čebelam i, ne da b i obletaval
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čebelnjak. Pri močnih p lem enjak ih  se odhod takšnih rojev po nekaj dneh  
niti ne pozna več.

Ker so čeb ele  matičmiik štev. 3 prilep ile  v spodnjem  delu na šipo, jim  je  
bila  odstranitev m rtve m atice otežkočena, zato «o jo začele  skozi odprtino  
razjedati. 15. VII. sem  odprl šipo ter odstranil matico. M anjkale so j i  že 
noge in k r ilo  na desni strani.

Matica je  gospodarica v čeb elji družini im kot taka odkazuje delo! 
Na kaj oslanjaim to trditev?

Na spodnjem  robu sata je  bilo precej zalezenih  in zaprtih trotovskih  
celic. Ker se iz nekaj ce lic  troti še do 20. VII. niso izva lili, so b ile  v njih  brez 
dvom a m rtve t rotovške bube. Propadle so najbrž zaradi prenizke topline, 
ker čebele v prvih dneh teh  celic  niso m ogle dovolj ogrevati. Čakal sem , 
da bodo čebele te  celice  izpraznile, a k er  ise to do 25. VII. ni zgodilo, sem  že 
m islil to sam napraviti. 25. VII. pa sem zalotil m atico, ko je  s čeljustm i dro
bila pokrovca na dveh trotovskih celicah. V nekaj m inutah je  pokrovca to
liko odprla, da se  je  pokazala skozi luknjico  m rtva zalega. Razgrizla pa 
je  samo dva pokrovca, vse druge so odkrile nato čeb ele  in odstranile m rtvo  
zalego. Pri m atičnikih  kakor tudi pri t rotovški zalegi je m atica d elo  sam o  
nakazala, m edtem  k o  so ga dokončale čebele. Ona je  'bila potem takem  lista, 
ki je  dala povod za to.

Ker sem  opazovalnem u panju dodal nekaj om etenih čebel ju imel dru
žinico v deževnem  vrem enu dva dni zaprto, je  večina starejših  čebel v panju  
ostala. M atica je  zalegla vtse celice  sproti, kakor hitro so se  izva lile  m lade  
čebele, kolikor seveda niiso b ile  nap oln jen e z obnožino ali z medom. Pokladal 
pa sem  jim vsak večer do 15 dekagram ov razredčenega medu še 14 dni. 
O bilica pašnih čebel je  nanosila dovolj obnožine in do 10. V lil. je  m atici 
zm anjkalo prostora za zalegamje.

9. VIIT. dopoldne sc j e  začela polegati prva zalega m lade m atice, 10. V lil. 
ob štirih popoldne pa me je  postavil opazovalni panj pred novo uganko.

Razen nekaj čebel, k i so nem irno tekale  po satu , so vse druge 10. VIII. 
iz lete le  z m atico vred iz panja. Roj? Mnogo m ladic je  popadalo po tleh  
pred panjem , druge so se sukale v značiln ih  krogih okrog njega. K er sem  
vedel, da je  m atica polna ja jčec  in težka, sem  dom neval, da lazi n ek je  po 
travi. P rib ližno čez deset m inut so se začele čebele vračati v panj, ker ni 
bilo  m atice m ed njim i. D a  ne bi pohodi! m atice in mladih čebel, som m irno  
stal pri opazovalnem  panju. Tedaj pa me je  opozoril brat, da leta m atica  
okrog m ene. T akoj nato se je  usedla na m oje hlače. Rahlo- sem jo  p r ije l 
in spustil nazaj v panj. D ružin ica  v opazovalnem  panju se je  tak oj nato 
um irila.

Zakaj so čeb e le  izrojile , ozirom a zapustile dom ačijo? Poskusim o razre
šiti uganko! Lakotni roj to mi b il, k er  je  b ilo  v panju  dovolj m edu in peloda. 
Ko sem  panj natančneje p reisk al, sem  si u stvaril tole sliko: C elice so b ile  
do skrajnosti zaležene. V n jih  je  b ila  večinom a zaprta zalaga in prav malo  
odprte ali ja jčec. Prostora za zalegamje m atica ni im ela nobenega, ako iz
vzam em  nekaj celic, iz katerih  so se  izva lile  m ladice tik  pred odletom . 'I eh 
celic  pa seveda čeb ele  niso pripravile za novo zalego. Edino mogoč odgovor  
na vprašanje, zakaj j e  nastal ta  izjem en roj, b i b il, da je  šla m atica iskat 
prostor za zaleganje in so se j i čebele pri tem  iskanju pridružile. D a bi odšla
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m atica ven zaradi vsakodnevnega vznem irjanja, ni verjetno, k er  prav v 
času odleta ni nihče odpiral opazovalnega panja.

Ker sem dom neval, da j e  to zelo rodovitna m atica, sem j i dal priliko, 
da pokaže sv o je  vrline. D ružinico sem  prestavil v m edišče izrojenca ter ji  
dodal sat zaprte zaloge, ko so izva ljen e čeb ele  zalego že lahko ogrevale, pa 
še dva sata. M atica se je  na novem  m estu zelo izk azala  in zalegla  vse prazne 
celice. Prenehala ni z zalega n jem  do konca septem bra. Tako imam sedaj 
v medišču prašilčka, k i se  lahko m eri z vsakim  srednje močnim p lem e
njakom .

B E Ž N A  S R E Č A N J A
E R N E S T  A D A M I C

Zares samo 'bežna srečanja  s čebelarji in čeb eln jak i. H odiš po n a ši’lepi 
zem lji in ugledaš čebelnjak . Ta j e  skrom en, nekam  bolan, shiran, drugi 
trden, ves predan svojem u poslanstvu, pa spet tam le slep , m rtev. Taka sre
čanja im ajo vedno v sobi nekaj bolestnega. Zame so to spom ini na tista  
srečna leta, ko sem  se lahko predajal vzdušju pritajenega m rm ranja čebel 
v času, ko je  cvete la  kad u lja  in je  b il n jen  med kot solza, ko sem opazoval 
čokoladnorum eno obnožino in užival ob pogledu na bregove s cvetočo reso, 
ko sem srkal vase težk i duh po ajdovem  m edu, ki tako spom inja ma pogno
jen e  brazde zgodnje pom ladi. Čas je  odinesel m noge lepote, prem noge pa so 
prav v tej oddaljenosti zažarele v še lepši luči. M islim, da je  pravega čebe
larja  lju b ezen  večna, da ga ni razočaranja, ki bi ga odvrnilo od čebel ali

šušeljnov čebelnjak v Čezsoči
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Na levi: na pol opuščen čebelnjak v Srpenici nad Sočo — na desni: z deskami 
zabit čebelnjak v Logu — spodaj: tipičen planinski čebelnjak v Zatolminu

pokončalo najlepše, 'kar je  užil v tih ih  urah sam z njim i. No, to so sanjarije, 
pa naj povem  o svojih  bežnih srečanjih  in sv idenjih .

Letos sem  se potikal s kam ero po d olin i Soče, v fotokam eri pa so ostali 
posnetki čebelnjakov. N e vem  kako to, neki šesti čut kalii, me je  povedel po
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nihajoči brvi čez Sočo b lizu vasi Soče in nisem se prevaral: tanile sto ji moj 
čebelnjak . O dm aknjen je  na nariv Soče, trden. N a visokih  stebrih čepi strina 
streha, krita z eternitom . Ej, rom antika osivelih  skodel se p oslav lja  in v 
Trenti jih  j e  le  še nekaj, a prav na najlepših razglednih točkah že strašijo  
in k azijo  prirodo »moderne« strehe z v siljiv o  opeko. No, pa nazaj k čeb e l
njaku! Gospodar Komac, v Č ezsoči št. 2 — pri hiši se  pravi »Pri Sušeljnu« — 
j e  im el ob obisku 12 A Ž-panjev in se je  letos kar pohvalil s pašo.

V rom antični vasici Srpenica nad Sočo sem  pritisn il drugega. Tičal je  v 
malem vrtičii, ves reven z nekaj doma »storjenih«, na zunaj Žnideršičem

Zadružni čebelnjak v Vipolžali v Goriških brdili

podobnih p anjev , znotraj pa z okvirčk i dunajske mere. D ružbo so mu v 
velik i praznini delali skrom ni dunajčani izpod dom ače žage in oblica. P ri
jazn i čebelar mi je  povedal, da j e  tu za čebele naj izdatnejša paša na lipi, 
ak aciji in »friklji«, kot pravijo  žepku. Žepka je  b ilo  avgustu-septem bra vse 
belo  bodisi v travi na pašn ik ih  ali na čistinah okrog gozdov tako v ravninah  
kot po napetem svetu.

Ko ine je  pot spet privedla  v gornji d el Soče, sem ugledal slep , m rtev in 
vase pokopan čeb eln ja k  na travniku  zraven zadružne prodaja ln ice v Losu. 
Zabit z deskam i čaka na svo jo  usodo. Čez njega gre b rnenje čebel soseda, 
ki se  pohvali z izredno kva litetn im  modom samih planinskih rožic.

Zares pa se nisem  nadeja l, da bom  našel čebelnjak  v k anjonu  T olm inke  
na sam i poti proti H udičevem u m ostu. V Zatolm inu se  pravi kraju. Likovno  
zanim iv čeb eln jak , kakršnega še nisem  videl. M enini, da je  edini tipično  
planinski čeb eln jak , a li b o lje , prilagojen  sv o ji Okolici in klim i. D olg  je , 
nizek, k rit s skodlam i, a streha sloni na debelih , grobo om etanih opornih  
zidovih. Ko sem  ga fotografiral, so  se  čeb ele  takoj spustile  vam e in besno
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soka le po svetlik ajočih  so dolili fotografskega aparata, mulo pa seveda tudi 
po m eni, za pozxlrav in zaradi zdravja.

In na kraju  še eden, ta pa naravnost 'lep in bogato založen čebeln jak , ki 
ga nisem m ogel b o lje  posneti, k er  so stali tik  za menoj bogati nasadi zadruž
nega vinograda v V ipolžali v G oriških brdih. Tu b i pa že lahko naštel kakih  
40 originalnih  A 2-panjev. Čebelam  se nudi lepa paša, saj letijo  lah k o  brez  
prepustnice t ja  dol na travnike Furlanije. Ob trgatvi pa jim  n e odide sladka  
k apljica  grozdnega soka. Med m ojim  obiskom  so se polno ob ložene vračalo 
s travnikov, vines pa so 'bile že nekatere, ki so tu in tam načele ranjeno  
grozdno jagodo. Sicer pa gre vse to v isti koš. v zadružni koš in za čebelarja, 
ki je  nastavljen  samo za ta posel, ni tožnika.

Končana so  m oja bežna srečanja  in tu  so fotografije  m ojih  znancev, 
kakor so mi prišli v kam ero. Toda hodil sem po k rajih , k jer mi niso vedeli 
ničesar povedati o čebeln jak ih , pa b i le  'bilo nekaj paše za m uhe. Seveda  
nimam pregleda, zdi pa se mi, da bi v obm očju Soče b ilo  dovolj paše še za 
nekaj desetin ali celo m nogo več panjev. Imam vtis, da se mladi lju d je  o g le 
d u jejo  po drugih poslih, da j ih  priteguje novo ž iv ljen je  in zato seveda n i
m ajo časa za čeb elarjen je. 'Tako slon i vse predvsem  na starih gospodarjih  
in z njim i bo zgin ilo  prav gotovo mnogo panjev  in družin za vselej.

Za zak lju ček  samo še to: s K ostanjev iškega gradu nad Novo G orico sem  
zagledal še na naši strani zidan čeb eln jak  na terasi v ečje  vile. N isem  ga  
m ogel fotografirati, toda uredništvu jc  gotovo znan ta, m orda najbolj orig i
nalno postavljen  čeb eln jak  sredi prekrasne belin e  samih okacij. Pravo  
nasprotje podnebja ob gornji Soči, podnebja in med ovit ega rastlinja. D va  
v elik a  kontrasta, ki sta vtisn ila  svo jo  podobo ljudem  in pokrajin i teh dveh  
nasprotnih si polov.

K A K O  SO NA G O R E N J S K E M  T R G O V A L I  
s Č e b e l a m i

V A L K O  R A Z I N G A R

Z A m brožičem  se j e  začelo. Prav tedaj je  vsa  čebelarska Evropa kar 
hlastala po čebelah tu jih  pasom. M nogi so  jih  kupovali in križali med sabo, 
trgovina z živim i čebelam i je  im ela svojo  zlato dobo. Pri nas se je  p ojavilo  
več čebelarskih trgovcev in trgovčičev , naše k ran jice  pa so odhaja le  v  širni 
svet, sprva le  v 'bližnje k ra je , a k asn eje  tudi v daljno A friko, A zijo  in 
A vstra lijo  ter celo v Am eriko.

D v e  im eni »Am brožič in Strgar« pozna ves čebelarsk i svet. Nad 1 (K) 
kolajn  in diplom  z najrazličnejših  svetovnih  čebelarskih razstav sta p rejela  
za našo lienadlkriljivo sivk o , n j iju  cen ike pa k rasijo  posnetki teh  od lik o 
vanj. S loves kranjice, naše a lpske čebele, kot jo  im enujeta v svojih  cenikih , 
sta ponesla v vse dežele z naprednejšim  čebelarstvom .

Am brožič v M ojstrani, Strgar v B itnjah, ostali na Jesenicah, v Žirovnici, 
Vrbi in na Javorniku so predstavniki te izvozne čeb elarsk e trgovine, ki je  
hitro zrasla, a še h itreje  propadla. D anes je  to že preteklost; ugotavljam o  
le  še zgodovinska dejstva.
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Ustavim o se in pokram ljajm o m alo s še živečim i sodelavci in očividci 
te čebelarske dobe.

*

O če A m brožič je  b il diober gospodar in prava gorenjska korenina. 
Razen za m lin je  skrbel tudi za sv o je  posestvo in čebele , k i j ih  je  imel 
nekaj panjev.

M oke ni m anjkalo. Kdor j e  prišel, je  ob odhodu dobil kos kruha in 
žem ljo. Zem lja pa je  b ila  takrat vse  drugačna poslastica, kot je  danes.

Sin M ihael, rojen 6. septem bra 1846, je  že dorastel, ko je  b il oče še pri 
polni moči in n i nič kazalo, da b i mu izročil gospodarstvo v  opravljanje. 
Miha pa tudi ni b il k ar  tako. Za vsako ceno je  hotel priti do lastnega pre
m oženja. D ozdevalo  se mu je , da bi m ogle čeb ele  uresničiti to  njegovo željo. 
Že v m ladih letih  se je  rad m otovilil okoli njih , činv starejši pa je  postajal, 
tem bolj so ga pritegovale. Začel je  čeb elariti z nekaj p a n ji kakor že m arsi
kdo. Č ebele pa so pridno rojile  in b ilo  je  vedno več družin.

C ez dve leti je  Miiha že p elja l poln voz čebel v ajdovo pašo. B era je  
bila  dobra. Po paši je  čebele od p elja l k lectarju  in jih  ugodno prodal. Vesel 
se je  vrnil dom ov s cvenkom  v žepu, a 'brez čebel.

Od okolišk ih  čeb elarjev  j e  nakupil novih p lem enjakov, pridno ogrebal 
roje, krm il slab iče in  se zopet s polnim  vozom  odpravil v ajdovo pašo in 
nato k lectarju . Lectar je  dobro plačal, k a jti p a n ji so bilii težki.

M ladi Miha pa ne bi b il Miha, če  bi m alo ne pogledal po svetu , seveda  
predvsem  zaradi čebel. N ajprej jo  je  m ahnil v Trst na čebelarsko razstavo. 
Svojo robo je  tu hitro prodal in napravil več trgovskih poznanstev. Pričela  
so prihajati naročila , k i so jim  sled ila  vedno nova in pogostejša. M iha je  
pričel trgovati.

D ela  je  b ilo  ved n o  več. Ker ga Miha ni več  zm ogel sam, je  vze l v  službo  
starega izkušenega čebelarja. Skupaj sta  d ela la  in ustanovila novo izvozno  
tvrdko »M. Am brožič«. V desetih  do petnajstih  letih  je  Am brožič zaslovel 
kot prvi čebelarsk i trgovec na G orenjskem .

M iha je  pridno razstavlja l po vseh čebelarsk ih  svetovn ih  razstavah. 
Povsod je  op isoval našo »kranjico« k o t n ajb o ljšo  čebelo , odporno, zdravo, 
krotko in m arljivo , da ves svet nim a enake. Z razstav se  je  vračal z  d ip lo 
mami ter  z zlatim i, srebrnim i in bronastim i kolajnam i, a vedno brez čebel. 
T e so mu na razstavah kar razgrabili za dober denar.

Pot ga je  p elja la  strmo navzgoir od uspeha do uspeha.
O dposlal je  sv o je  cen ik e  v  svet. P rihaja la  so  naročila  in prih aja l je  

denar. D o izvršitve naročila  j e  denar že dajal obresti.
Od aprila do ju n ija  j e  šlo k a k ih  2000 do 3000 kranjičev , k asn eje  tudi 

nekaj tako im enovanih »rom ičarjev« v širni svet, nekako 30 do 70 na dan. 
Z odpravo to lik ega  števila  p an jev  pa je  b ilo  m nogo dela. Vse, kar je  b ilo  
le  m ogoče, so pripravili že pozimi.

V sakem u panju so najprej odstranili dno in ga pregledali, a li ima do
vo lj čebel, hrane in satja. Satovja je  m oralo b iti vsaj za dve tretjin i panja. 
A ko je  b ilo  vse v redu in je  b ila  družina s panjem  vred  sposobna za izvoz, 
so  sa te  pod ložili s trioglatimii letv icam i in dno p rib ili nazaj. Z adelali so  
žrelo, odprli veho za zračenje in po potrebi pribili na podnico še slam nato  
kito. Tako je  b il panj pripravljen  za pot.
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Koroški izvoznik i so radi kupovali čebele po G orenjskem  in jih  po
šilja li naprej kot »koroške čebele«. D a b i io preprečili, so na strop novega  
panja vžgali besed ilo  »D o v j e-M oj si rana«. Č ebele so čez žig napravile sa
tovje in napis ni b il več  viden. Kupci pa so iz k ran jičev  izrezali sa tje  ter 
ga s čebelam i vred pred j ali v sv o je  panje. Pri tem  se j e  pokazal vžgan napis 
in pravo poreklo pošiljke.

Izrezovanje iz k ran jičev  im predevati j e v druge p an je  pa je  b ilo  zelo 
sitno in neprijetno opravilo. Kupoi v N em čiji in A vstriji so  vedno pogo
steje  že le li p ošiljk e  s satn ik i nem ško-avstrijske norm alne mere.

H očeš-nočeš, A m brožiču ni preostalo drugega, kot da je  to netnško- 
avsir ijsk o  norm alno mero vp elja l v svoj čebelnjak . N apravil je  nove vrste  
panj, ki je  dobil im e po njem . Č ebelarji pa so ga na kratko im enovali 
>romičar«. R azširil se je  predvsem  po G orenjskem .

P oleg p lem enjakov so šli dobro v denar tudi roji, zlasti zgodnji in m očni 
»prvci« ter m atice. Zgodnjih rojev je  vedno prim anjkovalo. Kadar ni b ilo  
dovolj naravnih, so si pom agali z narejenim i. Matic niiso kupovali ampak  
so jih  v glavnem  vzreja li doma. Lahko jih  je  b ilo  prodati.

N ekako 1000 k ran jičev  je  Am brožič prezim il sam, vse ostalo je  bilo  
treba dokupiti. N akupovalec je  b il stalno na potu. Poznali so ga po vsej 
G orenjsk i in ju žn i Koroški.

D va konja sta prevažala sam o čebele , in sicer s postaje dom ov, druge  
na postajo, do čebeln jakov, v pašo itd. Za te prevoze je  b il določen poseben  
voz na vzm eti, poleg njega pa tudi voz na gugala, tako im enovani legnarji.

Nuš sodelavec, tovariš Virmašan ob svojem čebelnjaku
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IZ ZAPISNIKA 
DRUGE PLENARNE SEJE 

UPRAVNEGA ODBORA ZCDS

(Nadaljevanje)

1’ri nadaljnji točki dnevnega leda je 
odbor razpravljal o izdajanju Sloven
skega čebelarja. Predsednik Mihelič je 
najprej prikazal dosedanje finančno sta
nje našega glasila. List tiskamo v 5000 
izvodih, od katerih jih oddamo 4924. Ce 
bi bili vsi oddani izvodi plačani, bi mo
rali dobiti zanje 1,988.400 din. Za oglase, 
prodane stare letnike in tiskovni sklati 
smo prejeli 77.575 din. Skupni dohodki bi 
bili potemtakem 2,065.975 din, skupni iz
datki pa po dosedanji kalkulaciji za 6 
dvojnih številk 2,136.900 din. Zato je 
treba računati, da bomo imeli tudi letos 
pri Slovenskem čebelarju izgulio, in si
cer 70.925 din, pod pogojem seveda, da 
bodo naročniki poravnali celotno naroč
nino. V resnici pa je je poravnane
1,542.115 din in je treba zavoljo tega h 
gornji izgubi prišteti še dolg 446.285 di
narjev.

Da je ta dolg nastal, je kriva uprava 
Slovenskega čebelarja, ker se ni rav
nala po sklepu občnega zbora, da sme 
list pošiljati zgolj članom, ki so ga pla
čali. Mnoga društva zberejo naročnino 
že v začetku leta, sestavijo na podlagi 
tega sezname naročnikov in jih pošljejo 
Zvezi. Ce bi storila to vsa društva, bi 
imela tudi uprava lažje delo. Vendar se 
da pred zaključkom leta še marsikaj po
praviti. Naloga uprave je, da iztirja za
ostalo naročnino, če ne gre drugače, tudi 
po sodni poti, naloga uredništva pa je, 
da poskrbi za redno izhajanje lista.

Pobiranje naročnine že samo po sebi 
ni lahko opravilo, še bolj pa je otežko- 
čeno, če je list v zaostanku. Mnoge d ru
žine bodo imele svoje občne zbore že 
v decembru, ker pa do tedaj tekoči let
nik Slovenskega čebelarja še ne bo za
ključen, se bo marsikateri član skliceval 
na to pomanjkljivost in ne bo hotel 
plačati naročnine za nadaljnje leto. Na 
splošno so člani zelo razburjeni zaradi 
nerednega izhajanja lista. V Celju so 
n. pr. na neki seji predlagali, da na j bi 
začeli z Mariborčani izdajati posebno 
glasilo. To naj bi bil resen opomin za

uredništvo. Zato naj gleda, da bo vsuj 
prva številka novega letnika izšla ob 
pravem času. Ce glavni urednik sam ne 
bo zmogel dela, naj mu pomagajo zmožni 
člani uredniškega odbora. Slovenski če
belar je važna organizacijska vez in 
glavno sredstvo Zveze v boju za njen 
obstanek.

Odbor je razpravljal tudi o obsegu in 
načinu izhajanja lista v letu 1959. Ve
čina odbornikov je bila mnenja, da jo 
bolje, če izhaja v manjšem obsegu vsak 
mesec kakor pa v večjem vsak drugi 
mesec. Zato je obveljal sklep, tla bo iz
hajal na 24 straneh do 15. v vsakem me
secu. Zveza bo naprosila tiskarno, da na
pravi kalkulacijo za tak način izhaja
nja. Glede na to kalkulacijo bo določila 
novo letno naročnino. Ta bo vsekakor 
precej višja, kot je bila doslej, prese
gati pa uti sme zneska 600 din. K temu 
znesku bomo prišteli še članarino 50 din, 
ki jo  morajo društva plačati Zvezi za 
vsakega člana, tako da jim te članarine 
ne bo treba posebej pobirali in odvajati.

Vse stroške je treba pri listu čimbolj 
omejiti in paziti, da bodo ostali v rav
notežju s pobrano naročnino. Ovitek naj 
bo čim bolj preprost, klišejev naj bo 
čim manj, dopisov o delovanju organi
zacij pa naj se ne honorira, ker so za 
take dopise zadolženi tajniki že po svoji 
funkciji.

Prvo in drugo številko prihodnjega 
letnika bomo poslali vsetn dosedanjim 
naročnikom, nadaljnje pa samo tistim, 
ki bodo do 15. februarja  poravnali vsaj 
del naročnine. Ta sklep bo uredništvo 
objavilo v zadnji številki tekočega let
nika, dolžnost uprave pa je, da ga do
sledno izvede. Glede na to bosta izšli 
prvi dve številki v 5000 izvodih, med
tem ko bomo naklado za nadaljnje šte
vilke določili po številu na novo ugotov
ljenih naročnikov.

Pri razpravi o čebelarskem muzeju, 
ki je bil preteklo leto s podporo Glavne 
zadružne zveze ustanovljen v Radov
ljici, je predsednik Mihelič na kratko 
poročal o opravljenem delu. Upravnik 
muzeja je tov. Resman, njegov pomoč
nik pa tov. Lampe iz Kranja. Oba de
lata z veliko vnemo in požrtvovalnostjo; 
zato je naša dolžnost, da ju z vsemi si
lami podpremo. Zveza je muzeju letos
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nakazala 10.000 din podpore. Prav bi bilo, 
da bi jo  pri tein posnemala vsaj petič- 
nejša naša društva. Kakor pa vse kaže, 
muzej ne bo mogel ostati samostojna 
ustanova, ker se gmotno ne bo mogel 
vzdrževati iz lastnih dohodkov. V teku 
so razgovori, da se priključi l jubljan
skemu etnografskemu muzeju, vendar 
bo imel še vedno svoje razstavne pro
store v Radovljici.

'l ov. Resman je povedal, da sta z Lam
pe toni zbrala že precej starinskih čebe
larskih predmetov, zlasti poslikanih 
panjskih končnic, votlakov in klad. Ne
kaj teh stvari jima je izročila v varstvo 
tudi Zveza. Zbrano gradivo sta letos raz
stavila v Kranju ter s tem skušala za
interesirali za muzej javnost in oblast. 
Radovljiški župan je z delom zelo zado
voljen. Obljubil je, da bo dal muzeju, 
ki ima sedaj samo dve sobi, vse prvo 
nadstropje graščine na uporabo. Ob
čina ga bo tudi gmotno podprla.

Da bi pri čebelarjih zbudili čim večje 
zanimanje za ta muzej, je predsednik 
predlagal, da naj bi bil prihodnji občni 
zbor Zveze v Radovljici. O tem pa bomo 
sklepali pozneje.

Pri poslednji točki dnevnega reda je 
odbor obravnaval teze za republiški za
kon. Teze so bile sprejete s pripombami 
in popravki, končni sklep pa je bil, da 
je treba pri izdelavi predloga upoštevati 
tudi osnutek čebelarskega zakona, ki ga 
je  napravil tov. Žitnik.

Nato je prebral lov. Raič poročilo nad
zornega odbora. S tov. Cvetkom sta pre 
gledala zlasti blagajniško poslovanje 
Zveze in našla vse v redu.

Ker so ostala še nekatera važna vpra
šanja nerešena, a je bila že pozna ura, 
je odbor sklenil, da bo prihodnja ple
narna seja sredi decembra.

Seja je trajala od 9.30 do 17.30 ure.

OBČNI ZBOR ČEBELARSKEGA 
DRUŠTVA LITIJA

V nedeljo 25. januarja  1959 so se 
zbrali čebelarji društva Litija, da bi 
pregledali uspehe svojega dosedanjega 
dela in napravili delovni načrt za pri
hodnje leto. V gostilni »Pri Urški« v 
Litiji se je zbralo kar precejšnje šte
vilo čebelarjev. Občni zbor je uspešno 
vodil tov. Janko Vertačnik. Posebej po
čaščene smo se čutili, ker sta se našega 
občnega zbora udeležila predsednik 
ZCD, prof. Mihelič, in glavni urednik

Slovenskega čebelarja, prof. Rojec. Obu 
sta dala novemu odboru zelo koristne 
nasvete in smernice za nadaljnje smotr
nejše delovanje društva.

Predsednik ZCD je v svojem govoru 
poudaril, da je treba skrbeti za stro
kovno izobraževanje čebelarjev s pre
davanji ne samo v centru, temveč tudi 
po odročnih krajih obširnega področja 
občine Litije. Posebej je obravnaval ne
katera vprašanja čebelarske organiza
cije. Kot je dejal, ni bistvo članstva v 
tem, da plača član članarino, temveč 
v tem, da je članstvo zavedno in v čim 
večjem številu strnjeno okrog svoje or- ■ 
ganizacije. Le tako bo čebelarstvo do
seglo v naši družbeni ureditvi tisti slo
ves in podporo, ki mu po njegovem po
menu gre. Ugotovil je, da je med 
prisotnim članstvom dokaj mlajših če
belarjev, ki bi jih bilo treba pritegniti 
k delu v organizaciji.

lov. Rojec je govoril najprej o Slo
venskem čebelarju. Ta bo sedaj izhajal 
redno mesečno, zaradi česar je bilo 
treba zvišati njegovo naročnino. Pripo
ročal je članom, naj se oglašajo v svo
jem glasilu s članki ali vsaj z vprašanji 
in odgovori v »Posvetovalnici«. Govoril 
je nadalje o knjigi Sodobno čebelarstvo, 
nato pa še o naši plemenilni postaji 
Reka-Pustov mlin in o našem društve
nem čebelnjaku v Gradiških Lazih. Tega 
naj bi ne uporabljali samo za pridobi
vanje medu, temveč naj bi bil sestavni 
del plemenilne postaje. V njem naj bi 
društvo vzdrževalo matice, ki bi se opra- 
šile na plemenilni postaji in bi bile ob 
potrebi na uporabo članstvu. Sicer pa je 
bil društveni čebelnjak že tako in tako 
s tem namenom zgrajen. Plemenilna po
staja bo delovala tudi v prihodnje, ker 
smo od okraja  prejeli primerno dotacijo 
za njeno vzdrževanje. Tov. Rojec nam 
je obljubil svojo pomoč na tečaju o 
vzreji matic.

Predsednik društva je v svojem poro
čilu med drugim samokritično omenil, 
da ni odbor nič ali vsaj ne dovolj storil 
glede pridobivanja novih članov. D ru
štvo je imelo pred desetimi leti nad 100 
članov, danes jih ima komaj nekaj nad 
50. So še obširna področja občine, kakor 
Gabrovka, Dole, Polšnik, Cirkuse in Ja- 
strobnik, k jer  žive čebelarji, toda ti ne 
vedo za društvo in društvo ne zanje. 
Opozoril je na članke tov. Majcena in 
Senegačnika v prvi štev. Slovenskega če
belarja za 1959.leto
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Novi odbor čuka torej široko polje 
udejstvovunja!

Sledeč nasvetu predsednika ZČD, so 
bili v novi odbor izvoljeni v pretežni 
večini mlajši ljudje. Tudi predsednik 
društva je postal mlajši čebelar, tov. 
Alojz Petek. Nu koncu občnega zbora 
je kur lepo število čebelarjev naročilo 
II. del knjige »Sodobno čebelarstvo«.

Žunko

OBČNI ZBOR ČEBELARSKE 
DRUŽINE LJUBLJANA-POLJE

Mulo je  tako delavnih čebelarskih 
družin na podeželju, kot je  čebelarska 
družina Polje, ki obsega teritorij bivše 
občine Polje in Dobrunje in ima 44 čla
nov. Sklicala je izmed čebelarskih dru
žin, ki so včlanjene v čebelarskem dru
štvu Ljubljana, kot prva redni letni 
zbor. Ta je bil dne 7. decembra 1958, 
udeležilo pa se ga je  zaradi slabega 
vremena le 23 članov.

Iz izčrpnega poročila, ki ga je  podal 
tov. predsednik, posnemamo, da skrbi 
vodstvo družine predvsem za strokovno 
vzgojo svojih članov. Pozimi prire ja  se
stanke vsako prvo nedeljo v mescu vse 
do mesca inaja. Na teh sestankih so 
predavanja in poljubni razgovori. Vseh 
sestankov je bilo do sedaj 6 s preda
vanji tov. Martelanca, Mayerja in Raiča. 
Na zadnjem sestanku v maju so se če
belarji pogovorili o prevozu čebel na 
akacijevo pašo, dne 1. maja pa so na
pravili izlet v Dolsko, da navežejo stike 
s tovariši onstran Save. Letina je bila 
srednje dobra, tako da so bili zadovoljni 
in poplačani za svoj trud prevaževalci, 
kakor tudi tisti čebelarji, ki so imeli 
svoje čebele doma skozi vse leto.

Blagajniško poročilo nam je  prebral 
blagajnik tov. Praznik. Iz njega smo po
sneli, da z dosedanjo majhno članarino 
ne bo mogoče kriti vseh stroškov. Za
radi tega bo treba misliti še na kake 
druge dohodke. Nadalje je opozoril bla
gajnik zborovalce, da dobe, če kupijo 
tri knjige »Sodobnega čebelarstva« 
(drugi del), 15 % popusta. Takoj sta sc 
prijavila dva člana, tretjega pa bo treba 
še najti. Do sedaj je kupilo to lepo 
knjigo 9 čebelarjev in eno družina.

Po poročilih se je razvila živahna de
bata, predvsem o Slovenskem čebelarju. 
Člani so podražitev vzeli na znanje, pla
čalo pa jih je naročnino le nekaj. Vsi

ostali bodo plačali šele takrat, ko bo 
izšla prva številka za leto 1959.

Da pridobimo kot člane še čebelarje 
iz Besnice, Javorja, Janč in ostulih na
selij na desnem bregu Ljubljanice, bomo 
napravili na prvo nedeljo v maju izlet 
v Besnico. Na ta izlet bomo povabili 
tudi čebelarje sosednih čebelarskih dru
žin. Tam bo imel predavanje tov. Mayer. 
Kakor do sedaj, bodo tudi v bodoče me
sečni sestanki vsako prvo nedeljo v 
mescu.

Veliko je bilo govora tudi o sajenju 
medovitih rastlin, vendar nismo skle
nili nič pozitivnega.

Da člane čim bolje seznanimo s pre- 
prečenjem in zdravljenjem čebeljih bo
lezni, bomo naprosili veterinarko, tov. 
dr. Snojevo za predavanje na sestanku 
dne 5. junuurja 1959. Zelo smo veseli, du 
jo imuino tako blizu, saj nam bo lahko 
v veliko pomoč.

Blagajniško knjigo s prilogami sta 
pregledala tovariša dr. Jenko in Zivie 
ter našla vse v redu. Staremu odboru 
sta predlagala razrešnico, ki je  bila so
glasno sprejeta. Nuto so sledile volitve. 
Na predlog tov. Mayerja bo vodil orga- 
nizncijske posle še nadalje sturi odbor. 
Predsednik je tov. Muks Avšič, tajnik 
tov. Anton Poje, blugajnik tov. Janez 
Praznik, odborniki pa tov. Gračnar, Škof 
in Bitenc. V nadzornem odboru sta tov. 
*lr. Jenko in Zivic ml., delegata za občni 
zbor društva pa tov. Škof in Peterca.

Ker sc p rt  slučajnostih ni nihče več 
oglasil, je predsednik občni zbor zaklu- 
čil, želeč vsem dobro čebelarsko letino 
in srečno novo leto 1959. .

OBČNI ZBOR 
ČEBELARSKE DRUŽINE LJUBLJANA

Na letošnjem občnem zboru, ki je bil
11. januarja  v gostilni Cinkole, so se 
dokaj številno zbrali člani družine. Zbor 
je  otvoril predsednik tov. Dominik Bric 
in pozdrnvil posebej tov. Slavka Raiča, 
ki je  zastopal Zvezo, ter tov. Vlada Mar
telanca kot zastopnika društva. Po otvo
ritvi je tnjnik, tov. Franc Cimerman, 
prebral poročilo o delu družine v letu 
1958. Iz poročila je razvidno, da je bila 
družina v preteklem letu zelo delavna. 
Od 11 sej odbora je  bilo 5 skupnih z 
vsemi člani. Odbor je organiziral 5 stro
kovnih predavanj, na katerih sta govo
rila o matičnem mlečku in pelodu tov.
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inž. Jože Rihar in tov. prof. Maks Rož
man, ter o načinih krmljenja tov. prof. 
Edo Senegačnik. Tov. inž. Rihar je bil 
lani na strokovnem potovanju po Polj
ski in nam je  mnogo zanimivega pove
dal o svojih vtisih s te poti. Predvsem 
so bila zanimiva njegova poročila o or
ganizaciji plemenilnih postaj in načinih 
vzreje matic. V splošnem smo bili z 
vsemi predavanji, ki so kljub svojemu 
znanstvenemu poudarku bila dostopna 
tudi preprostejšim čebelarjem, zelo za
dovoljni. V bodoče želimo še več takih 
predavanj, ker menimo, da je vsak 
uspeh v p ra k s i ' plod dobrega poznava
nja tistega, čemur danes mnogi tako 
ironično pravijo »teorija«.

Za tajnikom je poročal o svojem delu 
gospodar tov. Viktor Fatur. Z nekate
rimi tovariši čebelarji je napravil mar
sikaj koristnega v našem čebelnjaku v 
Tomišlju pod Krimom. Uredil je ležišče, 
namestil novo okno in zamenjal poško
dovano opeko na strehi. Za vse to delo 
in za svoja vestna poročanja o stanju 
tehtnice, ki jih je pošiljal kmetijskemu 
inštitutu, so mu navzoči izrekli toplo 
zahvalo in priznanje.

Po poročilih in po pregledu poslovnih 
knjig je član nadzornega odbora, tov. 
prof. Raič, predlagal staremu odboru 
razrešncio s pohvalo. Le-ta je bila spre
jeta z navdušenjem. Po sprejeti razreš- 
nici je občni zbor izvolil nov odbor. Ta 
je  sestavljen iz 23 članov, od katerih je 
prevzel mesto predsednika Dominik 
Bric, podpredsednika prof. Maks Rož
man, tajnika Bojan Koleša, blagajnika 
Anton Verbič in gospodarja Viktor Fa
tur.

V debati, ki je sledila volitvam, so 
udeleženci občnega zbora obravnavali 
vrsto aktualnih vprašanj. Med mnogimi 
jih je posebej zanimalo vprašanje ajde. 
1’ov. Verbič je povedal, da je ajda letos 
dokaj dobro medila na Krškem polju. 
Le-tam so tudi pridelali 2 vagona se
mena, ki ga je v glavnem dobila Šta
jerska. Ü medenju te rastline so čebe
larji različnega mnenja. V splošnem je 
bilo znova potrjeno, da zgublja ajda 
zadnje čase v očeh čebelarja svojo vred
nost. V zvezi z zboljšanjem čebelje paše 
so nekateri opozorili na zelo neodgo
vorno zanemarjanje manj rodovitnih 
zemljišč, predvsem socialističnega sek
torja. Sklenjeno je bilo na to opozoriti 
Glavno zadružno zvezo. Prisotni so se 
dotaknili tudi vprašanja kostanja, ki ga 
zadnje čase vedno močneje napada rak.

Tov. prof. Rome je dejal, da ni to zgolj 
problem pri nas, ampak v vsej Evropi.

Nazadnje je treba omeniti še poročilo 
tov. Antona Verbiča o obisku zastop
nikov ZCDS v Zagrebu, k jer  so na Agro
nomski fakulteti poslušali predavanje 
dr. Tomašca o čebeljih boleznih. Preda
vatelj je našim zastopnikom razkazal 
čebelarski inštitut, ki je vzorno urejen. 
Kot gostje so prisostvovali seji odbora 
hrvaških čebelarskih društev. Na tej 
seji so se Hrvatje zelo pohvalno izra
zili o obliki in delovanju naše čebelar
ske organizacije.

Sklenili smo povabiti tov. dr. Tomašca 
v Ljubljano, k jer  naj bi nam predaval
o čebeljih boleznih. Povabili pa ga bomo 
na pomlad, ko mu bomo lahko razkazali 
tudi naša čebelarska gospodarstva.

Ob 12. uri je ponovno izvoljeni pred
sednik tov.Dominik Bric zaključil občni 
zbor in se prisotnim zahvalil za ude-

OBCNIZBOR 
ČEBELARSKE DRUŽINE RACE

Družina je bila ustanovljenu leta 1946. 
Takrat se je vpisalo vanjo 29 čebelar
jev, ki so imeli 496 panjev čebel. D ru
žina zajema 15 vasi iz območja občin
skega ljudskega odl>ora Rače.

Občni zbor družine je bil 28. febru
arja  1958. Iz poročila odbora je raz
vidno, da je sedaj včlanjenih v družino 
38 čebelarjev, ki imajo 457 panjev. Seje 
so bile 4, predavanja 4 in 1 izlet. Pose
jali smo na primernih krajih  mnogo 
akacijevega semena in zasadili okoli 100 
potaknjencev ive. Prejeli smo 7 knjig 
»Sodobnega čebelarstva« II. del, 1 za 
družino, 6 pa za člane. Poučni izlet je  
družina priredila 1. junija  z avtobusom 
v Mursko Soboto, kjer je bilo pri če
belnjaku na akacijevem pasišču preda
vanje o vzreji matic. Navzoči so bili 
tudi zastopniki čebelarskega društva 
Murska Sobota. Izletniki so se vrnili po 
ogledu pomurskih krajev preko Dolnje 
Lendave in Varaždina domov. Za jesen
sko krmljenje čebel so dobili čebelarji 
2900 kg sladkorja po ceni 137 din od KZ 
Rače in KZ Fram. Dohodkov je bilo 
30.614 din, izdatkov 28.813 din. Na na
ročnino za list je odpadlo 15.200 din. 
Družinu ima stiskalnico za vosek, 2 stis
kalnici za satnice, čebelarsko tehtnico
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in nekaj čebelarskega orodja v vredno
sti 29.650 din.

V novi odbor družine so bili izvo
ljeni po razrešnici, ki jo je predlagal 
tov. Kunej: Jože Pipenhaber kot pred
sednik. Alojz Babošek kot tajnik, Stani
slav Cvetko kot blagajnik, Anton Lah 
kot gospodar, Vlado Poljanec kot izve
denec za kužne bolezni, Ivan Haninim 
kot poverjenik za delitev pasišč, Štefan 
Veras kot strokovnjak za vzrejo matic, 
Anton Kunej in Anton Res pa kot p re 
glednika računov.

Sprejet je bil tudi delovni načrt za 
leto 1959. Tu obsega tele točke: 1. po
stavitev opazovalnega panja, 2. preda
vanje o kužnih boleznih, 3. izlet čebe
larjev in 4. razmnoževanje medovitih 
rastlin.

Da bo družina še nadalje dobro de
lala, nam zagotavlja sestav novega od
bora.

Občnega zbora se je udeležil tudi 
predsednik društva, tov. Peter Močnik.

Alojz Babošek

ČEBELARSKA DRUŽINA 
JUROVSKI DOL

je imela svoj občni zbor dne 11. janu
ar ja  1.1. Prisotnih je bilo 14 članov in 
5 nečlanov. Iz poročila tov. predsednika 
Franca Lešnika je razvidno, da je dru
žina marljivo delala. Bili sta 2 seji in 1 
članski sestanek pri čebelnjaku tovariša 
Franca Zarneca, na katerem je predaval 
gospodar društva, tov. Joško Resnik. To
variš Standeker je posejal 4 a facclije, 
ki je dala kar dovolj semena. Tov. pred
sednik ima v drevesnici sadike japonske 
sofore, pajesena, glavača in zlate rozge. 
Posadili smo 50 drevesc ive in precej sa
dik pajesena. Družina ima 2 AZ-panja 
in 2 prašilčka. V blagajni je 2346 din 
prebitka. Družina je nabavila »Sodobno 
čebelarstvo« I. in II. del.

Izvoljen je bil znova dosedanji odbor, 
kar bo gotovo v prospeh družini. Kot de
legata za občni zbor društva sta bila do
ločena tov. Franc Lešnik in Franc Zar- 
nec.

Sklepi občnega zbora:
1. Skuša naj sc doseči regres na slad- 

kor in zdravila za zatiranje čebeljih 
bolezni.

2. Društvo naj organizira izlet čebe
larjev.

5. Med letom naj bosta 2 predavanji.

Čebelarji so se razšli v nadi, da bo 
novo leto prav tako ugodno kot minulo,
l o se je posebno izkazalo s spomladan
sko pašo na sadnem drevju, oljni repici 
in travniških cvetlicah. v

MARIBORSKA 
ČEBELARSKA DRUŽINA

sc- zaveda važnosti pridobivanja voska; 
zato je priredila 25. januarja  1.1. tečaj 
za kuhanje voščin. Prostor in potrebno 
orodje za kuhanje je dal tov. Resnik 
Jože. Tečaja se je udeležilo 22 čebelar
jev. Predsednik društva za Maribor in 
okolico, tov. Peter Močnik, je predaval 
o gospodarski važnosti voska, o vrstah 
čebeljega voska, o voskih drugačnega 
izvora, o lastnostih, ponarenju in prido
bivanju voska, o spravljanju voščin, o 
domačih stiskalnicah, o kuhanju voščin. 
o zavarovanju satja pred škodljivci ter 
o širjenju kužnih bolezni po satju in 
satnicali.

1’raktični del tečaja je vodil lov. Res
nik ob pomoči tov. Dajčarja. Uporabil 
je pri delu navadno sadno stiskalnico, 
ki je dala lep rumen vosek. Vse je bilo 
dobro pripravljeno, tako da je šlo delo 
hitro od rok. Prepričali smo se, da ku
hanje voščin ni tako težko opravilo, kot 
si nekateri predstavljajo. Kdor ima 
sadno stiskalnico, lahko brez težav kuha 
voščine za sebe in še za druge čebe
larje. Vsekakor naj bi tudi ostale čebe
larske družine organizirale tako kuha
nje. Ce je pri kuhi udeleženih več če
belarjev, je  treba za vsakega voščino 
posebej stehtati, nato pa razdeliti pri
dobljeni vosek po kakovosti satja.

Pri razpravi je tov. Kačičnik opozoril 
na parni topilnik, ki ga je pred leti na
bavila OZZ v Marilioru. Z njim name
rava letos prekuhati voščine za nekatere 
čebelarje. Čebelarji, zbirajte skrbno vo
ščine in varujte satje, da bo pridelek 
voska čim večji! '[W-ninik

PRISPODOBA

— Očka, ali je  res, da sc v Deveti 
deželi cedita med in mleko?

—  Res, Mojca, prav zares!
— Zakaj pa potem ne pelješ nikoli tja 

na pašo?
— Zato, ker so tam čebelarji skoraj 

tako hudo sebični, kot so nekateri pri nas.

48



POROČILO ZA DECEMBER 1958
O hladitev, k i se je  začela proti koncu p rejšn jega  m esca, se je  v prvi 

dekadi decem bra še n ad aljevala  in celo stopnjevala . Vse postaje so zabe
lež ile  zelo n izke tem perature (Logatec — 16° C, Sv. L ovrenc na D ravskem  
p olju  — 15° C). V drugi m esečni tretjin i j e  postalo znatno top leje. O benem  
je  nastopilo d eževje, k i je  v presledkih  trajalo  nekako do 24. decem bra. 
Sončnih dni je  b ilo  razm erom a dosti. Sneg je  padel in ob ležal samo v D raž
gošah (3 dni) in v R ogatcu (1 dan). N ekatere postaje na Š tajerskem  so 
14. decem bra zaznam ovale neurje. P rev lad ovali so ju žn i vetrovi.

Č eb elje  družine so se dobro spreletele  in otrebile. Izletn ih  dni j e  b ilo  
od 1 (Dražgoše) do 10 (Selnica ob D ravi). Ponekod so čeb ele  prinašale ob- 
nožino z leske. Vse tako kaže, da bo m arsikatera spom ladanska rastlina  
odcvetela , ne da bi čeb ele  izk oristile  n jen  cvetn i prah. T ehtnica je  pokazala  
skoraj dvakrat večjo  porabo kakor v novem bru. Povprečno j e  najm anj 
padla v prvi (najhladnejši) m esečni tretjin i.

P r o s e n j a k o v c i  - M.  S o b o t a :  D o 12. decem bra čeb ele  niso iz le 
tele 34. dni.

P u š č a - B i s t r a :  D ružine norm alno prezim ujejo .

Donos ali poraba v S k u p n o S r e d n j a Dnevi
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Breg—Tržič . . . . . 0 — 10 — 10 — 20 +  2,0 2 11 0 81
Dražgoše— šk. Loka — 70 — 60 — 40 — 170 +  0,0 1 12 3 78
Zerovnica—Postojna — ' — — — — ■ 5 12 0 84
Krka—Stična . . . . — — — — — — — — ■
Novo mesto . . . .
Sv. Lovrenc na Pohorju — 30 — 40 — 40 — 110 +  3,5 6 5 0 102
Svi Lovrenc na Drav.p. - 5 5 —  80 — 40 —  175 +  1.6 6 7 0 119
Dobova— Krško • • • — — ' — ' — —  ' ■ 7 - —  . — —

Rogatec . . . . . . —  10 —  40 —  30 —  80 +  4,0 8 6 1 67
Ribnica na Pohorju — — — — — — ' ■ — , — ■ —
Cezanjevci— Ljutomer —  30 —  30 —  40 —  100 +  3,0 6 9 0 70
Pristava— Ljutomer . . 
Bučkovci— Videm

—  20 —  15 —  15 —  50 -— 9 6 0 83

ob Ščavnici . . . . —  40 —  20 —  60 — 120 +  3,4 4 6 0 99
Prosenjakovci—M. Sobota —  50 —  40 —  40 —  130 +  3,9 7 7 0 105
Lendava .................................... —  10 —  30 —  20 —  60 9 7 0 84 |
Selnica ob Dravi . . —  35 —  45 —  50 —  130 +  2,3 10 5 0 74
L o g a t e c .................................... —  30 - 3 5 —  35 —  100 +  0,4 3 — 0 34
Bilje— Renče . . . . «— — — - ■ — ■ — — — —t —
Pušča— Bistra . . . . —  30 —  20 —  30 —  80 +  4,5 6 12 0 .25
L j u b l j a n a ................... — — — — ■' +  3,0 — 13 0 54

P o v p r e č k i ................... — — —  101,9 +  2,9 5,8 8,4 0 77,2



RAZVELJAVLJENJE ODLOKA 
O IZKORIŠČANJU ČEBELJE PAŠE

Občina Borovnica je 26. maja 1958 
izdala odlok, po katerem bi morali vsi 
čebelarji, ki bi želeli izkoriščati čebeljo 
pašo v njenem območju, zaprositi za 
dovoljenje pristojno kmetijsko zadrugo. 
Prošnji za dodelitev pasišča bi morali 
priložiti uradno potrdilo veterinarja  o 
zdravju čebel, ki bi ne smelo biti sta
rejše od 15 dni, izven občine organizirani 
čebelarji pa še potrdilo, da so včlanjeni 
v čebelarsko družino ali v odsek kme
tijske zadruge. Prostore za namestitev 

anjev naj bi določal čebelarski odsek 
metijske zadruge glede na donosnost 

in zasedbo pasišč po domačih čebelarjih. 
Za uporabo prostora bi moral plačati 
vsak čebelar primerno odškodnino, zbra
no odškodnino pa bi lahko ObLO od
stopil deloma ali v celoti kmetijski za
drugi za pospeševanje čebelarstva. Ko 
bi paša prenehala, bi bil lastnik pr i
peljanih čebel po tem odloku dolžan 
panje odpeljati najkasneje v treh dneh 
od dneva, ko bi prejel nalog za odse
litev. Ce bi tega ne storil, bi imela pri
stojna kmetijska zadruga pravico, da 
mu zaračuna za vsak pašni dan od 
vsakega panja po 100 din in da po 
preteku treh dni na stroške lastnika 
odstrani čebele. Za prekrške je predvi
deval odlok kazen do 3000 din. To bi 
moral plačati: a) kdor bi pripeljal če
bele na pašo brez dovoljenja, b) kdor 
bi pripeljal na pašo večje število pa
njev, kot mu je bilo dovoljeno, in c) 
kdor bi na zahtevo kmetijske zadruge 
pravočasno ne odpeljal čebel.

Na podlagi 2. odstavka 50. člena za
kona o občinskih ljudskih odborih (Ur. 
list LRS št. 19-88/52) in 2. točke 26. člena 
statuta občine pa je občinski ljudski 
odbor Borovnica na seji občinskega zbo
ra in na seji zbora proizvajalcev 25. de
cembra 1958 sprejel odlok, s katerim je 
zgoraj navedeni odlok razveljavil. Do 
tega gotovo ne bi prišlo, če bi imeli če
belarski zakon, ki bi urejal take stvari,

O PRAKTIČNEM DELU 
SODOBNEGA ČEBELARSTVA

je objavil »Dolenjski list« 22. jan. 1959 
tole oceno: Tudi v našem listu smo oce
nili ob izidu 1955 prvi del »Sodobnega 
čebelarstva« in ga upravičeno imenovali 
standardno delo ne le našega čebelar
stva, ampak tudi našega knjižnega trga. 
To oceno lahko sedaj, ob izidu drugega 
dela, samo še podkrepimo. S prvim in 
drugim delom »Sodobnega čebelurstvac 
smo Slovenci dobili strokovno delo o 
čebelah in čebelarjenju* za katero nam 
je lahko zaviden marsikateri veliko 
večji narod, kot smo mi, pa naj ju  pre
sojamo po vsebini ali bogati notranji 
slikovni opremi. Mislim, da sta nam 
uredniški odbor, ki je to veliko delo 
pripravil, in Zveza čebelarskih društev, 
ki ga je izdala, dala lep, nazoren pr i
mer, ka j je mogoče narediti s priza
devanjem in požrtvovalnostjo, oziroma, 
kaj bi, sledeč temu primeru, lahko sto
rili tudi za druga področja glede stro
kovnih knjig (pa ne samo strokovnih).

Avtorji praktičnega dela »Sodobnega 
čebelarstva« so Avgust Bukovec. Stane 
Mihelič. Slavko Raič, Franc Robida, 
Vlado Rojec in Edo Senegačnik. Knjiga 
je  tiskana na zelo lepem papirju, je 
večjega formata in ima 678 strani, ki 
vsebujejo razen teksta polno fotografij, 
risb, skic in načrtov. Poudariti moramo 
še, da je tisk zelo pregleden in črke 
primerno velike, kar  je za bralce-čebe- 
iarje, zlasti starejše, nemalega pomena. 
Tudi ta del ima prav lep fotomontažni 
ovitek in znova moramo podčrtati, da 
so se avtorji potrudili za lepo sloven
ščino in kleno čebelarsko izrazoslovje, 
kar zasluži dvakratno pohvalo. Kakor 
prvi del je založnica tudi drugi del 
»Sodobnega čebelarstva« posvetila 10-let- 
nici naše osvoboditve. Knjiga se pripo
roča sama, tako s stališča našega tra 
dicionalnega slovenskega čebelarstva, 
kakor s stališča in ugotovitve, da po
staja čebelarjenje naša čedalje pomemb
nejša gospodarska panoga.

Drugo Številko «Slovenakega čebelarja»

smo poslali samo tistim članom, ki nam prve niso vrnili. Kdor želi list v redu 
prejemati, naj nemudoma poravna naročnino za leto 1959, ker mu kasneje, ko 
bomo dokončno določili višino naklade, ne bomo mogli zagotoviti nadaljnjih

številk.


